
חלקי בארץ החיים

אסור להתרגל

לפני הכניסה לארץ מזהירה אותנו התורה בכמה 
אזהרות שלא נתרגל לרוב הטובה. כשאדם מתרגל 
לרוב הטובה הוא מאבד את הרגש, את הכרת הטוב, הוא 

כבר לא מעריך – וזה בדיוק החטא 
של "וישמן ישורון ויבעט" שמוביל 
לכל הריחוק עד לעבודה זרה 

ממש.

הרבה טוב, הרבה אור, הרבה 
חסד הרבה שפע, יש לנו כאן 
בארץ ישראל, ולצערנו התרגלנו, 
לא הודינו לה' די הצורך, ולא 
הרבים  ובעוונותינו  הערכנו, 
היינו חייבים ללמוד להעריך את 
הקיום שלנו כאן בארץ הקודש 

בדרך הקשה.

והחסד הגדול ביותר העצום 
העובדה  עצם  הוא  ביותר 
בארץ  נמצאים  שאנחנו 

ישראל!!

אין כאן המקום להביא את כל 
מאמרי חז"ל המדהימים בנוגע 

לארץ ישראל ולקדושתה.

דורות רבים ציפו והתפללו, בכו 
וקיוו, לדרוך על אדמת ארץ ישראל ולנשק את 

עפרה, ואפילו רק להיקבר בה. גדולי ישראל מסרו 
נפשם כדי להגיע לכאן. והנה ריחם עלינו ה' יתברך 
וזיכה אותנו לגור בארץ הקודש, ולנשום את האויר 
הקדוש, ולקיים כאן את התורה והמצוות כולל מצוות 
התלויות בארץ, להשתטח על קברות אבותינו וקדמונינו.

נשק שובר שוויון

וממעתיקי  ברסלב  חסידי  מגדולי  ומיוחד  אחד 
השמועה בדור הקודם, ר' לוי יצחק בנדר זצ"ל, היה 
אומר לשומעי לקחו: "אברכים! בחנוני נא בזאת! 
תשתדלו בכל פעם להיזכר בכך 
שאתם נמצאים בארץ ישראל 
ותראו   – זו  ולשמוח בעובדה 
השפעה עצומה לטובה על כל 

עבודת ה' שלכם".

זאת אומרת שאם רבי נחמן 
מברסלב אומר שכל עבודת ה' 
תלויה ועומדת על כך שהאדם 
באופן תדיר יחפש וימצא בעצמו 
נקודות טובות, נקודות זכות, 
מצוות – אומר רבי לוי יצחק שיש 
נקודה מיוחדת שהיא בבחינת 
"נשק שובר שוויון" והיא ארץ 
שארץ  אומרת  זאת  ישראל; 
ישראל היא לא "עוד" מצווה, 
מצווה  עַל",  "מצוות  זו  אלא 
כל כך גדולה ואדירה שהכוח 
שלה גדול יותר מכל המצוות, 
ולכן חשוב לאדם לזכור בכל 
עת מצוא את גודל הזכות של 
ישיבת ארץ ישראל ולהשתעשע 

בה כמוצא שלל רב.

והתועלת של ההנהגה הזו לעבודת ה' שלנו היא 
עצומה, כי יש לנו כלל: כל מצווה מאירה לאדם לפי 
היחס שלו וההערכה שלו והכיסופין שלו אל המצווה. 
הכלל של "כמים הפנים לפנים כן לב האדם לאדם" 
– נכון גם למצוות. כל האור העצום של מצוות ישיבת 

ארץ ישראל תלוי בכך שנעריך את המצווה, שנאהב 
את ארץ ישראל, ושנודה לה' על המתנה, ושלעולם 

לא נתרגל לזכות העצומה שנפלה בחלקנו.

כולם מרוויחים

וגם ארץ ישראל "מרוויחה" כביכול מכך שאנחנו 
יושבים עליה. ארץ ישראל מאירה וקורנת רק כשעם 
ישראל יושבים בתוכה. וכך מסביר רש"י על הפרשה 

שלנו:

בפרשת השבוע קורה דבר מדהים ומכריע בתולדות 
עם ישראל: אברהם אבינו קונה את השטח הראשון 
בארץ ישראל. הארץ המובטחת היא כבר לא "על 
הנייר", אלא היא הופכת לקניין ממשי של עם ישראל.

עוד לפני שיש לנו "עם ישראל" כבר יש לנו חלק 
בארץ ישראל.

ולאחר הקניין אומרת התורה: "ויקם שדה עפרון" – 
מה הכוונה 'ויקם'? איך שדה יכול לקום? מבאר רש"י: 

"תקומה הייתה לו שיצא מיד הדיוט ליד מלך".

כאשר ארץ ישראל ביד אומות העולם היא בעצם 
במפלה, בנפילה; אך כאשר ארץ ישראל עוברת לידי 
עם ישראל – זו התקומה, ארץ ישראל קמה ומתנערת 

מעפרה ומחדשת נעוריה כקדם.

רבי נתן מבאר בדרך הסוד דברים נפלאים הטמונים 
בכל הפרשה של קניית מערת המכפלה, ומסביר, 
שעפרון הוא בחינת עפר, בחינת נחש, בחינת עצבות, 
ולכן השדה הקדוש של מערת המכפלה היה נראה 
בעיניו חשוך ואפל לא הייתה לו הזכות לראות את האור 

העצום ולהריח את ריח הגן עדן שבשדה.

והתיקון למידת העצבות הוא מידת האמונה כמבואר 
בספרי רבינו. אברהם אבינו בגלל שהוא ראש למאמינים 
– לכן הוא היה זה שצריך לתקן את קליפת העצבות 
של עפרון ולהעביר את ארץ ישראל משליטת הקליפה, 

לשליטת הקדושה.
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עפרון הוא בחינת 
עפר, בחינת נחש, 

בחינת עצבות, 
ולכן השדה 

הקדוש של מערת 
המכפלה היה 

נראה בעיניו חשוך 
ואפל לא הייתה 
לו הזכות לראות 
את האור העצום 
ולהריח את ריח 
הגן עדן שבשדה.
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שאלות שנשאלו בקו ההלכה

אני עובד לפרנסתי כצלם, ביקשו ממני לצלם 
סרט בבית קברות, המטרה כמובן לצורכי 
חיזוק והתעוררות הלב, האם יש איסור לצלם 

את הקברים או בית הקברות?

יש שרצו לומר שיש בזה חשש איסור, מכיון שנפסק 
בשלחן ערוך )יורה דעה סימן שס”ד( שאסור ליהנות 
מהקבר ומהבניין של הקבר )שם מבואר שאסור להישען 
על קבר וכדומה(, אמנם להלכה אנו נוקטים שאין איסור 
לצלם קברים, כי ראיית דבר אינה נחשבת להנאה, וכמו 
שמבואר בגמרא )פסחים כ”ו( שקול ומראה וריח אין 
בהם מעילה, כך הוא הדין לעניייננו שאין בזה נחשב 
לשימוש בקבר ומותר לצלם בבית הקברות. שו”ת חלק 

לוי )להרב פולאק סימן קכ”ד(.

כהן יחיד בבית הכנסת, ויש לו אזכרה ורוצה 
לעלות למפטיר האם יכול לעלות לעליית כהן 
ואחרי זה לעליית מפטיר, או שיש בזה איסור?

בשלחן ערוך מבואר שלכתחילה מי שעלה לתורה 
פעם אחת לא יעלה שוב עליית מפטיר. רמ”א סימן רפ”ב 
סעיף ה’. לכן במקום שיש עוד כהנים לכתחילה עדיף 

שיעלה רק לעליית כהן ולא יעלה מפטיר, ובדיעבד 
שכבר קנה את העליה והוא מצטער אם לא יעלה 

למפטיר מותר שיעלה גם עליית כהן וגם עליית מפטיר 
ואין צריך להחמיר להוציאו מחוץ לבית הכנסת ולהעלות 
ישראל במקום כהן. יביע אומר חלק ו’ )אורח חיים סימן 
כ”ה אות ב’( ילקוט יוסף )סימן קמ”ד אות ו’(. ויש אומרים 
שאם הוא כהן יחיד רשאי לעשות כן לכתחילה ויש 
חולקים. הלכה ברורה )סימן קמ”ד אות י’( ונראה שבמקום 
צורך יש להקל בזה לכתחילה. על פי המגן אברהם )סימן 

קמ”ד סעיף קטן ט’(.

השעון קיר טקטק בשבת בצורה שהפריעה לי 
בשנתי, האם יהיה מותר לטלטל את השעון 
ולהצניעו במקום אחר כדי שאוכל להמשיך 

לישון?

שעון קיר הוא דבר שאדם מייחד לו מקום ואינו 
מטלטל אותו, ולכן אף שאינו כלי אסור מכל מקום 
כתב המשנה ברורה )סימן ש”ח סעיף קטן ח’( כתב שאסור 
לטלטל שעון קיר מכיון שמייחדים לו מקום בבית, וכן 
נוהגים האשכנזים. ולספרדים מותר לטלטל שעון זה, 
ואינו נקרא מוקצה רק בשני תנאים: א( שיהיה כלי 
שמלאכתו לאיסור. ב( שמייחד לו מקום. ומכיוון ששעון 
קיר אינו כלי אסור אינו מוקצה ומותר לטלטלו. הליכות 
עולם )חלק ג’ עמ’ ר”א( אשמרה שבת )חלק ב’ פרק ד’ סימן 

ג’(. ויש מפוסקי הספרדים שנטו להחמיר גם בזה. אור 

לציון )חלק ב’ פרק כ”ו אות ב’(.

אם האשה נמצאת בבית יולדות וכדומה 
בשבת, ונשארו האב עם בנותיו בביתם, מי 
ידליק את הנרות, האם האב ידליק או שתדליק 

אחת הבנות?

אם אין בנות ידליק הבעל. ילקוט יוסף )שבת א’ סימן 
רס”ג סעיף י”ג( ואם יש בת גדולה, הבת תדליק והיא 

קודמת לאביה לעניין הדלקת הנרות. )מרן הרב אלישיב 
בספר שבות יצחק(.

היכן המקום הראוי ביותר להדלקת נרות 
שבת, האם בחדר שינה או במקום שבו 

רגילים לאכול?

עיקר המצווה היא להדליק בחדר האוכל, כפי שמבואר 
בזוהר הקדוש. )פרשת עקב דף רע”ב עמוד ב’(. אמנם 
נערות או בחורים הנמצאים בפנימיות וצריכים להדליק, 
ידליקו בחדר השינה. ילקוט יוסף )סימן רס”ג סעיף ט”ו( ואם 
הנהלת המוסד מקפידה שלא להדליק נרות בחדרים 
כלל כמו שנהוג בהרבה מקומות, אסור להדליק נרות 
במקום זה כלל, ומי שמדליק עובר על איסור גזל שעובר 
על התנאים שהתנו עימו, ולכן במקרה כזה אפשר 
להסתפק בהדלקת מנורת לילה סמוך למיטה. ילקוט 

יוסף )שם אות ט’(

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע

"הִתְבּוֹדְדוּת הוּא מַעֲלָה עֶלְיוֹנָה וּגְדוֹלָה מִן הַכּלֹ"

רבינו הקדוש מביא )ליקו"מ ח"ב כ"ה( כי "הַהִתְבּוֹדְדוּת 
הוּא מַעֲלָה עֶלְיוֹנָה וּגְדוֹלָה מִן הַכּלֹ. דְּהַיְנוּ לִקְבּעַֹ לוֹ עַל 
- כָּל - פָּנִים שָׁעָה אוֹ יוֹתֵר לְהִתְבּוֹדֵד לְבַדּוֹ בְּאֵיזֶה חֶדֶר 

אוֹ בַּשָּדֶֹֹה, וּלְפָרֵשׁ שִׂיחָתוֹ בֵּינוֹ לְבֵין קוֹנוֹ".

ובאמת מי שזכה למעלה זו, ראוי שיעשה שעה של 
הודאה על עצם זה שזכה לעשות שעה התבודדות 
באותו יום, כי לענין זה יש הרבה מניעות הדעת, וליצר 
הרע יש הרבה תחבולות איך להפריד את האדם 

מפעולה חשובה זו.

אך לפעמים יש מי שאינו מרגיש 
חשק ורצון למעלה נשגבה זו, 
וגם הוא אומר הרי כל תפילותי 
הם רק על דברי חולין, ולכן אין 
בתפילתי שום ענין, ומזה היצר 
הרע מחלישו שאפילו בתפילות 
אלו הוא כבר מתרשל, ונמצא 

שאותו אדם כבר אין לו כמעט שום 
קשר עם הבורא, ומחפש עצה כיצד להתרומם 

ולהתחזק שוב מחדש ולהתחיל לעלות על המסילה 
העולה בית קל'.

אך זאת עלינו לדעת שרבינו מאוד דיבר ממעלת 
להיות  גדולה  "מצוה  מצוות השמחה, עד שאמר 
בשמחה" שהרי כל המצוות השורש שלהם היא מדת 

השמחה.

נמצא שאם אדם רואה חלישות באיזה שהיא מצוה 
או כל ענין בעבודת ה' עליו להתחזק בענין השמחה 
ומהי מדת השמחה החסרה לאדם שמונעת אותו 
מלהתחזק? זו היא השמחה בעצמך, פירושו של דבר 
שתראה את הטוב שזכית כעת בהווה, ולכן העידו חז"ל 
על ישראל שהם מלאים מצוות כרימון על מנת לחזק 
את האדם בשעה שהוא חושב על עצמו כמה ריק אני 
ממצות, על כך באו חז"ל ומלמדים אותך שבעצם אתה 
מלא רק היצר מראה לך את החלק 
הריק. ודע כי השמחה מורה על 
מדת הענוה של האדם שהרי 
יחפוץ  לא  לעולם  המתגאה 
בחיזוקם של חז"ל שהוא מלא 
מצוות כרימון ומתוך כך שוב הוא 
יימנע מהשמחה, וכן מי שכבר 
זכה בעשיית המצוה לעולם לא 

ישמח בה' כי יתלה זאת בזכות עצמו.

ונמצא חיזוק לזה מפרשתינו עד כמה חשובה לפניו 
השמחה וההודאה, מזה שאברהם שלח את אליעזר 
להביא לו את רבקה לאשה וב"ה אליעזר מצא את 
מבוקשו והוא מסביר ללבן ומשפחתה של רבקה את 
הניסים שקפצה לו הדרך ואיך ה' שמע את תפילתו וכו', 

והתורה מאריכה מאוד בסיפור הדברים של אליעזר  
ללבן.

ותמהו חז"ל במדרש לשם מה התורה חוזרת לנו על 
סיפורו של אליעזר ומה בא ללמדנו? ועונים חז"ל: "יפה 
שיחתן של עבדי אבות יותר מתורתן של בנים", ויש 
להתבונן בתשובה זו של חז"ל והרי סוף כל סוף עדיין 
זה רק שיחה של אליעזר ללבן? אלא, התשובה היא 
פשוטה שהתורה מאריכה בזה ללמדך שאליעזר היה 
מלא שמחה והודאה לה' והיה מחפש להודיע ולשבח 
את ה', וזה הפירוש יפה שיחתן של עבדי אבות שכולה 
הייתה למטרה אחת של הודאה לה' יותר מתורתן של 
בנים שאנו לומדים אבל לא משבחים את ה' יתברך 
מספיק על שהבדילנו מן הטועים, כי אם לאדם היה 
ידיעה ברורה שאין לו מעצמו כלום היה מהלל ומשבח 
את ה' כמו אליעזר שהבין שהכל זה ה', וכל עוד שזה 
לא קורא סימן שאנו עדין נגועים ב"כוחי ועוצם ידי" 
נמצאת למד שחיזוק השיחה עם ה' היא ע"י נקודות 
טובות שהאדם רואה בעצמו ומודה עליהם וכל מה 
שהוא מתרשל בעשיית שעה התבודדות זה מחמת 
שיש לו חוסר שמחה בעצמו וגם אם באמת בקשותיו 
הם חולין היינו על דברים גשמיים, אבל עליו לשמוח כי 
יש לו את העיקר שזה הדיבור עם ה', וראייה לזה ממה 
שאמרו בגמרא )סוכה כ"א( שלמדנו משיחתו של ר"ג 
ופירש רש"י שיחתו לשון חולין ושמחה. הרי אתה למד 
שהמצוה שיפרש שיחתו היא דוקא בשמחה, ואפילו 

על דברי חולין העיקר בשמחה.

לראות את הטוב
בהווה.
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"הנסתרות לה' אלוקינו"

בלב כבד ניגש אל הגבאי השני ר' משה שהיה ידוע באפיו הרך ובלבו 
הרחום, אולם למרבה ההשתוממות נמנע גם ר' משה מלהלוות לו.

מפעם לפעם היה מנדב הגביר הנדיב סכום כסף 
נכבד לצדקה עבור קופת הרבי יחזקאל מקוזמיר 

זיע"א. 

באחד הפעמים הגיע בנו של הנדיב עתיר הנכסים 
ושהיה נמנה אף הוא על חסידי קוזמיר הנאמנים, 

הגיע לרבו הרה"ק רבי יחזקאל 
מקוזמיר זיע"א בשליחות אביו, 
ובידו חלק מסכום כסף אותו 
התחייב אביו לרבי בהזדמנות 
זאת  שדרש  אחר  קודמת, 
הימנו כחלק מעבודת כספי 

הקדשים.

כשנפרד האברך מהרבי, 
ודרש  בשנית  הרבי  קראו 
ממנו הרבי את יתרת החוב 
שאביו נותר חייב, אך האברך 
התנצל שאביו לא שלח עמו 
סכום נוסף, לכשישוב לביתו 
ימסור לאביו את דברי הרבי, 
ויציע לו לשגר את שארית 

החוב באמצעות הדואר.

אולם הרבי לא הרפה, ושאל 
האם אין בידו מעות כלל, האברך 

השיב שיש בידו רק לצרכי נסיעתו לביתו, והרבי 
בקשו שייתן לו את כל הכסף המונח ברשותו. כמובן 
שהאברך מסר את כל ממונו לרבי, ונותר בחוסר 

כל באין פרוטה לשוב לביתו.

האברך, בנו של הגביר התורם, חשב ללוות סכום 
קטן מהמשמשים שאביו היה מוכר להם היטב, 
מאחר והיה מזיל סכומי כסף גדולים מדי בואו לבית 
הרבי, בצאתו מן הקודש אכן ניגש אל הגבאי ר' 
מיכל וספר כי מסר את כל אשר לו לידי הרבי, לכן 
בקשתו שילווה לו סכום כסף לצרכי נסיעתו לביתו.

לפליאתו התחמק ר' מיכל, טען שאין בידו מעות 
להלוואה, הדבר חרה מאד לאברך, מאחר ור' מיכל 
נודע בקרב כל כגביר נכבד ובעל בעמיו, בלב כבד 
ניגש אל הגבאי השני ר' משה שהיה ידוע באפיו 

הרך ובלבו הרחום, אולם למרבה ההשתוממות 
נמנע גם ר' משה מלהלוות לו.

לבו נשבר בקרבו בראותו שאיש אינו מעוניין לבוא 
לעזרתו, בשעה שכולם יודעים שהכסף מובטח 
בפירעונו ומיד עם שובו לביתו ישלח להם את הכסף 

בחזרה.

מחוסר ברירה שב לבית 
האכסניה כדי ללון בה עוד 
כי בבוקר  לילה, בחשבו 
עצה  לעצמו  ימצא  כבר 
כיצד ישיג לעצמו מעות 

לצורך הנסיעה.

והנה, הגיע הבוקר שוב 
לבית  שוב  האברך  פנה 
הרבי ומיד ניגש לקראתו 
בהארת  ר' משה  הגבאי 
פנים, בטרם פצה את פיו 
לבקש שוב עזרה בהלוואה, 
לאיזה  ושאל  אליו  פנה 
לצרכי  נזקק  הוא  סכום 
ומיד הושיט לו  הנסיעה, 

את הסכום המבוקש.

אחר הסביר לאברך, "אמש הצטערתי שלא 
יכולתי למלא את בקשתך, אולם הרבי הורה 
מפורשות לכל הגבאים שלעת עתה לא ילוו לך 

מעות, לכן לא הייתה ברירה אחרת בידי".

כעבור שעות קצרות התפרסם בעיר השמועה 
הנוראה.

הרכבת שיצאה אמש, ואשר בה עלול היה בנו של 
הגביר לעלות, התהפכה בתאונת דרכים מחרידה, 

ורבים מבין נוסעיה נספו,

כל  את  מהאברך  הרבי  שנטל  בכך 
לו,  להלוות  הגבאים  על  ואסר  ניצל כספו 

מהסכנה הנוראה ונפשו הייתה לו לשלל.

ואז ארץ ישראל בעצמה התעלתה, נהייתה לה 
תקומה, הקדושה והאור שלה התגלו והיא הפכה 
ל"ארץ החיים" כמו שקורא לה דוד המלך, ולכן 
הפעולה הראשונה שעושה אברהם אבינו בארץ 
היא קבורת צדיקים בארץ ישראל, כי הצדיקים 
הם בחינת חיים, בחינת אריכות ימים, כי הצדיקים 
גם במיתתם קרויים חיים, ולכן מיד אחרי שקנה 
אברהם נחלה בארץ ישראל נאמר עליו: "ואברהם 
זקן בא בימים", שזכה לאריכות ימים מכוח קדושת 

ארץ ישראל.

ומבואר בספרי רבינו הקדוש, רבי נחמן מברסלב, 
בכמה מקומות, שאריכות ימים אין משמעותה רק 
לחיות שנים רבות, אלא שהימים עצמם יהיו ארוכים 
וגדושים בתורה ותפילה, מלאים וגדושים ביראת 

שמים ובאהבת ה'.

מכאן נחזור לעצה היעוצה: לא לשכוח לרגע את 
גודל הזכות, לשמוח ולהודות לה' בלי סוף.

לא חוזרים לישון

וברור שבכל האסון והטבח הנורא ובכל המצב 
הקשה שעם ישראל נקלע אליו – מוקד המריבה 
וסלע המחלוקת הוא השליטה בארץ ישראל. האויב 
האכזר, אויב ה' ואויב עם ישראל מוכן למות על ארץ 
ישראל. והתשובה שלנו תרתי משמע, היא לחזק 
את הקשר שלנו עם ארץ ישראל, לחזק את הקשר 
הנפשי שלנו, החיבור שלנו, השמחה שלנו במצוות 

ישיבת ארץ ישראל.

וכמו שחזרתי ואמרתי מאז שהתרגש עלינו האסון 
הנורא, שצריכים להתפלל ולהתעקש בכל כוחנו 
לה' על הגאולה השלימה ולא פחות; כך אנחנו 
צריכים להתפלל לה' בלי סוף ובלי פשרות על ארץ 
ישראל, שכל ארץ ישראל תהיה ביד עם ישראל 

בלי יוצא מן הכלל.

כי לצערנו הרב, עיקר ארץ ישראל, כל החלקים 
המקודשים ביותר שבהם חיו אבותינו, וכל המקומות 
הקדושים ביותר – נמצאים לצערנו ביד הבזויים 
שבאומות. בני הגבירה, בני המלכים, נדחקים לשפלה 
ולרצועת החוף; ואילו החלקים המשובחים ביותר 

של ארץ ישראל נמצאים בשליטת בני השפחה.

עם ישראל הקדוש, לא הגענו למצב הקשה 
שהגענו כדי לבקש מה' רק את השקט והשלווה, 

כדי שנוכל לחזור לישון בשקט.

ה' ניער והעיר אותנו בצורה כל כך כואבת, כדי 
שנתעורר באמת ולא נחזור לישון יותר.

ולהתעורר זה אומר לקום ולזעוק: אנחנו מבקשים 
גאולה שלימה, אנחנו מבקשים מלכות שמים שלימה, 
אנחנו מבקשים מלכות בית דוד ולא שום תחליף 
זול, ואנחנו מבקשים את ארץ ישראל בשלימותה, 
ובפרט את בית מקדשנו ותפארתנו שדווקא מתוך 

השבר הגדול ייבנה במהרה בימינו אמן.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבנו יונה גירונדי בן ר' 
אברהם זיע"א.
כ"ח- בחשון

בעל ה "שערי תשובה"

 והנני מודה מלב ומנפש ואומר: משה ותורתו אמת... ואני מקבל עליי 
מעכשיו ללכת ולהשתטח על קברו במניין עשרה, ללכת אל קברו ז' ימים 

ולומר בכל יום 'חטאתי לאלוהי ישראל..."

רבינו יונה היה בתקופת הראשונים, מחבר הספר 
"שערי תשובה", בצעירותו למד אצל 

רבי שלמה מן ההר ורבי שמואל 
בר שניאור.

למד גם מבן דודו הרמב"ן ז"ל 
)אמו של הרמב"ן היא אחות אביו 
של רבנו יונה(, והתקשר עמו בקשרי 
חיתון, כאשר השיא את בתו לבנו 
של הרמב"ן. בשנת 1244 מונה לרב 

בטולדו.

היה  הרשב"א  של  רבו  היה 
בו  חזר  אך  הרמב"ם  ממתנגדי 
מהתנגדותו ויש האומרים שבעקבות 
ההתחרטות על התנגדותו לרמב"ם 
הכריז "ממשה )משה רבנו( עד משה 

)רבי משה בן מימון( לא קם כמשה )רבי 
משה בן מימון(" וחיבר את השערי תשובה ככפרה 

על התנגדותו".

הוא החליט לעלות על קברו של הרמב"ם במניין 

עשרה ולבכות על קברו שבעה ימים כדי לבקש מחילה. 
בפה מלא התחרט ואמר: "הנני מכה 
על פניי ובוש ומתחרט על אשר 
פערתי פי נגד רבנו הקדוש הרב 
משה בן מימון וספריו, והנני מודה 
מלב ומנפש ואומר: משה ותורתו 
אמת וכולנו בדאים ואני מקבל עליי 
מעכשיו ללכת ולהשתטח על קברו 
במניין עשרה, ללכת אל קברו ז' 
ימים ולומר בכל יום 'חטאתי לאלוהי 
ישראל ואל רבנו בן מימון שדיברתי 
והעליתי נגד ספריו". "ומודה ועוזב 
יסודות  כי  אע"פ  פירוש  ירוחם. 
התשובה ג': החרטה, והוידוי ועזיבת 
החטא. החרטה והוידוי בכלל מודה, 
כי המתודה מתחרט ואין תשובה 
פחותה משלוש אלה. כי המתחרט 
ומתודה ואיננו עוזב החטא, דומה למי שטובל ושרץ 
בידו, אכן מודה ועוזב ירוחם. כי הוא בעל תשובה אע"פ 

שיש לתשובה מדריגות רבות". 

רבנו יונה נודע כבעל חריפות ועוצמה למדנית גדולה 
מאוד בעולם התלמודי, אם כי בידנו מצוי כיום חיבור 
יחיד פרי עטו העוסק במסכת בבא בתרא מסדר נזיקין 

הנקרא בשם "עליות דרבנו יונה".

בחיבור עצמו מעלה רבנו יונה דיונים מעמיקים על 
סדר המסכת, סוגייה אחר סוגייה. בסוף כל דיון מביא 
רבנו יונה את מה ש"עלה בידנו", הכוונה היא לפרטים 
אותם פוסק רבנו יונה להלכה, ומכאן גם שמו של 

החיבור.

כן חיבר רבנו יונה פירוש לתלמוד סביב הרי"ף על 
מספר מסכתות, אך כל הנותר בידנו הוא פירוש תלמידיו 
סביב הרי"ף למסכת ברכות. הפירוש נכתב על ידי 
תלמידיו ומוכר גם כפירוש תר"י או תר"י )ראשי תבות 

של תלמידי רבנו יונה(.

חיבר ספר מוסר כללי הנקרא "שערי צדק" אשר רובו 
אבד ונשאר ממנו רק ספר "שערי תשובה". חיבר פירוש 
על מסכת אבות שהינו פירוש ארוך יחסית לפירושי 

רש"י ורמב"ם.

נפטר בטולדו בכ"ח בחשוון בשנת ה' אלפים כד'. 
ספריו פירוש על הרי"ף מסכת ברכות "עליות דרבנו 
יונה" על מסכת בבא בתרא. פירוש על ספר משלי 
פירוש על מסכת אבות שערי תשובה - ביאור והרחבה 
בנושאי תשובה ספר היראה - ספר מוסר. יהי רצון 
שנזכה ללכת בדרכיו הקדושים ונזכה שזכותו תהא 

מגן וצינה עלנו אכי"ר.

חיזוק מדיברי חכמים

המשגיח בישיבות מיר ופוניבז' הגה"צ רבי יחזקאל 
לוינשטיין זצ"ל כותב בספרו אור יחזקאל, "זכורני 

בקעלם בשנה הראשונה בהיותי 
שם, היתה הקבלה המרכזית ביום 
הכיפורים, להזהר בשמירת השבת!"

גם הגאון רבי יחזקאל סרנא זצ"ל 
ראש ישיבת חברון כותב בקבלתו 
במוצאי יוה"כ: לשמור בכל היכולת 
בשביתתו  השבת,  את  ולזכור 

וקדושתו תענוגו וכבודו.

אם הגדולים הללו שהיו מגדולי 
הקודם  צדקותם, הדור  בגודל 

לנכון  מיוחדת מצאו  בזהירות  להיזהר 
לקבל  זאת בקבלה ביום הכיפורים, ואף 
ר  ו מ ש את השבת והלכותיה, מה ל

נענה אנחנו קטני 
קטנים על אחת 
כמה וכמה 
ו  נ ח נ א ש
מוזהרים 

להשתדל בכל יכלתינו, להתחזק תמידין כסדרן בהנחלת 
דיני השבת וכבודה בנו ובמשפחתינו, ובזה נזכה להינצל 
מחבלי משיח כהבטחת חכמינו ז"ל.

כתב רבינו החפץ חיים בהקדמתו 
למשנה ברורה הלכות שבת:

"ראוי ונכון לכל ירא וחרד לדבר ד' 
לכונן חבורות ללמוד הלכות שבת 

כדי שלא יכשלו בם.

וכמבואר בילקוט שמעוני תחילת 
פרשת ויקהל: "אמר לו הקדוש ברוך 
הוא למשה: עשה לך קהילות גדולות 

ודרוש לפניהם ברבים הלכות שבת."

וידוע ששמירת שבת כתיקונה הוא קירוב לגאולה, 
כמו שאמרו חז"ל: "אלמלא שמרו ישראל שתי שבתות 

מיד היו נגאלין"

"כי אשמרה שבת ק-ל ישמרני"

בברכת שבת שלום ומבורך
משפחת "חוט של חסד"

מוסיף והולך

בכל מעשה שהאדם עושה יאמר לכבוד שבת 
קודש לפני שמתרחץ יאמר הריני הולך להתרחץ 
לכבוד שבת קודש וכשקונה יאמר הריני קונה לכבוד 
שבת קודש וכשמכין מאכלים יאמר אני מכין לכבוד 
שבת קודש כך יאמר על כל מעשה ומעשה ואפילו 
אם האדם חכם גדול צריך לעשות בעצמו לכבוד 
שבת שהרי כל תלמידי החכמים בכל הדורות היו 

מקפידים להכין אפילו משהו קטן לכבוד שבת.

כתבו בשם האר"י ז"ל שהזיעה שאדם מזיע 
בצרכי שבת הם סגולה למחיקת העוונות, ולכן 
כדאי מאוד לטרוח הרבה ולהזיע בשביל כבוד 
שבת, נכון לנקות את הבית לכבוד שבת ויום טוב. 
ויציע מפה על השולחן שאוכלים עליו מכניסת 
השבת עד אחר ההבדלה. וראוי להציע מפה 
נקיה על כל השולחנות שבבית ובבית הכנסת.

הלכות שבת
קבלת שבת
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שידוך משמים

הסיפור שלנו מתחיל אי שם בישיבת חברון, כשאשת הסבא ר' ברוך בוורמן שמה 
לב לאברך איכותי, סלבודקר, בעל שיעור קומה ודרשן גדול, פה מפיק מרגליות 
ממש. אך תמיד התפלאה כיצד ייתכן שבחור כזה נשא אישה פשוטה כאשת כפר, 

משפחה לא מיוחסת וכל המשתמע מכך.

מפעם לפעם ניסתה לשאול בעדינות לאותה אישה פשר הדבר אך לא רצתה 
לבייש אותה וכך קיננה בה השאלה עוד ועוד.

פעם אחת הזדמן לה לסבתא )אשת ר' ברוך( לפתוח בשיחה עם אותה אישה 
ושאלה אותה "תגידי, מי היה השדכן שלכם" אך אותה אישה ענתה לה "ה' היה 

השדכן שלנו" ומיד גוללה בפניה את הסיפור המופלא של השידוך:

"אני גרתי בכפר, לא ידעתי בכלל מה זה בחור ישיבה, וכן גם לא הכרתי את ישיבת 
חברון, הורי גם כן אנשים פשוטים הם עובדים קשה מאוד למחייתם.

באחד הימים התבשרנו שבת דודתי עומדת להינשא לבחור, תלמיד חכם מישיבת 
חברון, אני חייבת לציין שאני ובת דודתי למרות המרחק ואופי החיים השונה, אנחנו 
חברות בלב ובנפש, אז הוזמנתי אליה לכל תקופת החתונה וכן לימי השבע ברכות.

כשהגעתי התרשמתי מאוד מהבחור, הוא היה ירא שמים אמיתי, למדן, וכן 
הוקסמתי מכל הבחורים של סלבודקא אשר תורתם אומנותם, הרגישו עליהם 
שכל עולמם זה לימוד התורה, אך ידעתי שאין לי סיכוי להינשא לאחד כזה, הרי 

מי ירצה להינשא לבת הכפר.

מה עשיתי? פשוט בכיתי מדי ערב שם 
בביתה של הבת דודה והתחננתי לה' שאני 
רוצה בחור כזה, שיושב ולומד. וכך מידי יום 
התפללתי מעומק קירות ליבי, והנה הגיע 
היום האחרון של השבע ברכות, אני ידעתי 
שתכף אני חוזרת לכפר והסיכויים שלי 
להינשא לתלמיד חכם הולכים ופוחתים, 
ובהחלטה של רגע, ישבתי וכתבתי בפתק 
מכתב לבורא עולם, בוא שטחתי את רצונותי 

ם  י ר ו ה ט לזכות לתלמיד חכם בעל מידות טובות, וציינתי בפתק- אני ה
פלונית בת פלונית מקווה לישועת ה' ומוכנה להקריב בשביל זה את כל חיי.

את הפתק שלכתי מהחלון, ללמעלה כלפי השמים.

הוריו של בעלי בדיוק באותו זמן היו טרודים בשידוך לבנם המוכשר. הגיע גביר 
שהציע להם את ביתו, אך הם פחדו מאוד מבת עשירים. הם היו בדרכם אל הרב כדי 
לקבל עיצה, אך בדיוק אז צנח על ראשם פתק, הפתק שלי אותו כתבתי בדמעות 
שליש, או אז הגישו את הפתק אל הרב שהמליץ להם לנסות לבדוק את השידוך 

ואכן כך נישאנו, אני בת הכפר, והבחור הלמדן מסלבודקא"

סיימה האישה הכפרית את סיפור ההשגחה המופלא, ואנחנו נותרנו שנים מלאי 
השתאות | חסדי ה' כי לא תמנו.

פרשת חיי שרה

מיד אחרי פרשת העקדה, אותו ניסיון גדול ומכונן, מספרת לנו 
התורה על מיתת שרה אימנו. ומבאר רש"י ששרה אימנו נפטרה 

מהבשורה הפתאומית שנחתה עליה כששמעה על עקידת יצחק.

ונשאלת השאלה מה עם אברהם אבינו, כיצד הניסיון הקשה בגיל 
כזה לא גרם גם לו לאותו הדבר? ואמנם מובן שכל אחד מקבל 
דברים קשים בחיים באופן שונה מחברו, אך בכל זאת יש לנסות 

למצוא את ההבדל בגישות של אברהם ושרה.

ובפשטות, ישנו הבדל גדול. אצל שרה הכול היה פתאומי. זה 
נפל עליה בבום. אבל אצל לאברהם הייתה הכנה והדרגתיות כמו 

שמבאר רש"י על המילים "קח נא את בנך את יחידך את יצחק..."

אבל בוודאי ישנו עומק נוסף. אין לנו דרך להעריך ולשער את 
מדרגת האמונה העוצמה של אימנו הצדקת. אבל התורה בעצמה 
מציינת שמדרגתה של שרה באמונה נפלה מזו של אברהם. בעוד 
אברהם האמין באמונה שלימה על הבשורה שיזכה לבן ושמח בלבו, 
שרה חשבה שזה לא נשמע רציני, היא צחקה ותהתה כיצד ייתכן 

הדבר וכאן ה' כביכול נוזף בה: "למה צחקה שרה?"

על פי זה ניתן לתלות 
את ההבדל שבין שרה 
במדרגת  ואברהם 
אמונה  כי  האמונה. 
שלימה לחלוטין נותנת 
לאדם חוסן נפשי וכוח 
ניסיון  בכל  לעמוד 
בחיים יהיה קשה ככל 

שיהיה.

השלם  ן  המאמי
מצפה תמיד לישועה, 
גם אם הוא לא רואה 
והמאמין  ואיך,  למה 
בלבו  שמח  השלם 
אחרי  גם  באמת 
הניסיון הקשה ביותר 
ואומר תודה לה' מתוך 
מה'  שהכול  אמונה 

והכול לטובה!

ולכן גם כשאברהם 
הולך לספוד לשרה, 
שחי  הצדקת  אשתו 
איתה למעלה ממאה 

שנה – כתוב "לבכותה" והאות כ"ף כתובה בקטן, כדי ללמד שהוא 
לא בכה הרבה, כי האמונה עוזרת לשאת גם את הצער הכבד והנורא 

ביותר לא עלינו.

ה' יזכנו לאמונה שלימה בו יתברך וכך נוכל לעבור את כל הניסיונות 
הקשים שעוברים עלינו ועל עם ישראל איתנים בגוף ובנפש!

שבת שלום.

מצוי ומשגיח
סיפורי השגחה פרטית

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, מעצים ומלא 

ישועות אצלכם בבית
052-6672221 

02-5308000

תתארגנו, אנחנו מגיעים עד אליכם!
רוצים חיזוק אצלכם בשכונה? או אפילו חיזוק עם קומץ שכנים?

אנחנו כאן! 02-5308000 | 052-6672221
)*מגיעים גם לדרום, ללא עלות(
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זוכה פרשת נח: יוסף חיים מדמון, אלעד.זוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

תשובה: חברון- העיר המקראית בה קבורים האבות הקדושים

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

אין אנשים, הכל זה השם!

אדם שנמצא בסכנה: מלפניו יש תהום, ומאחוריו נמצאים בני אדם רעים, 
נח לו שיפול לתהום משיפול בידי בני אדם, כמו שאמר דוד המלך עליו השלום: 

"נפלה נא ביד ה' כי רבים רחמיו, וביד אדם אל אפולה..." וזאת מהסיבה שהבאנו 
לעייל, שכאשר האדם המאמין עומד מול סכנה טבעית הוא נשען על אך ורק על ה' 

יתברך, וצועק אליו בכל כוחו, אז השם יתברך משגיח עליו ועושה לו נס.

מה שאין כן כאשר הוא עומד מול אדם אחר, והוא מפנה את ההשתדלות שלו כלפי 
אותו אדם, ואינו נושא את עיניו אל ה' יתברך לבד, אזי ה' יתברך אינו משגיח עליו 

בהשגחה מלאה, ויכול הוא ליפול בידי שונאיו. וכל שכן, אם שוכח הוא לגמרי את מציאות 
ה' ורואה מולו רק בני אדם, אז ה' יתברך מסיר השגחתו ממנו, והוא נופל ביד שונאיו ח"ו.

החבר לא מפסיק להציק לך? יש  עצה!

לכן ילדים יקרים אם יש לכם פחד מאדם מסויים או ילד בכיתה מציק לך בלי סיבה, דע לפני 
מי אתה עומד- תדע שבאמונה תמימה אין אנשים שמציקים, כולם הם "בובות" על חוטים 

והכל זה מאת ה', תצעק אליו הוא יענה! הוא היחיד שיכול להוציא אותך מכל צרה או בעיה.

ותמיד לזכור: "לב מלך ביד ה' על כל אשר יחפוץ יטנו."
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מלחמה על הבית, פרק ב'
התחלנו בחסדי ה' סדרה חדשה "מלחמה על הבית".
הנושא המרכזי הוא: ההתמודדות שלנו ההורים 
והילדים בתקופת המלחמה.  הזכרנו בשבוע שעבר, 
שההתנהלות החשובה ביותר בתקופה זו היא: הרגעה, 
הסברה, יצירת יציבות והתמודדות מתאימה. הכלל 
המנחה אותנו בכל התמודדות שכזו, הוא: קבלת מידע 
מהימן ושליטה במצב. עלינו לקבל את המידע הנכון 
עבורנו, ולהעביר אותו לילדינו בצורה אחראית, מבוקרת, 

הדרגתית ומונגשת.

חיים במלחמה

אנחנו חיים במלחמה, ועלינו להכיר היטב וללמוד 
עם משפחתנו, את נהלי הבטיחות של פיקוד העורף, 
הן חשובות ומצילות חיים.  עלינו להתכנס מידי יום עם 
הילדים למפגשי הדרכה, הרגעה והסברה, במפגשים 
אלו נשוחח על המצב הנוכחי ועל ההשפעות שלו על 
חיינו, נקשיב למה שהילדים משתפים וניתן מענה רגשי.  
הציבור הכללי, חשוף באמצעות המדיה, לכל מיני 
מידע, חדשות, סרטונים ותרחישים צבאיים אפשריים. 
לעיתים זה נכון ולעיתים זה גורם להצפה והיסטריה. 
למשפחות שלנו, בחסדי ה' יתברך נחסכו כל המראות 
המזעזעים של הקורבנות, של הקרבות, המלל הרב, 
הוויכוחים באולפנים, הפרשנויות וההצפה הרגשית של 
תשדירי הערוצים וכו' אך לצערינו, גם הרחוב החרדי, 
מוצף בחדשות מסעירות וילדינו שותים זאת בצמא. 
ראוי שהמידע יעבור דרכינו ובצורה בטוחה, תואמת 
גיל וחינוכית. אני מצרף בע"ה 10 טיפים ראשוניים 

להתמודדות טובה יותר עם המצב:

1. ביטחון אישי 

בתקופה זו של חוסר ביטחון, עלינו לנסוך בילדינו 
בטחון בה' יתברך שלא עזב ולא יעזוב אותנו. הוא 
רואה ומשגיח ושומר עלינו. יש לנו שאלות למה וכו' זה 
בסדר, לא הכל טוב, אבל בוודאי הכל לטובה.  שוחחו 
עם הילדים על הנ"ל, לימדו בע"פ פסוקי ביטחון, שירו 
שירים על הבטחון בה' ואמרו לילדיכם שהם בטוחים 
ושב"ה יש לנו חיילים יהודים שפועלים להגן עלינו, 
אנחנו צריכים אורך-רוח, ובע"ה הכל יסתדר לטובה. 

2. ביטחון במרחב

ביטחון ובטיחות, הם ראשונים במעלה בתקופה זו. 
עלינו להישמע להוראות של פיקוד העורף, להכיר 
את המרחב המוגן בבניין שלנו, להכין את מה שנדרש 

לשעת חרום, לתרגל כניסה ויציאה בבטחה למרחב 
מוגן, לרענן עם הילדים מידי יום הוראות בטיחות ליציאה 
מהבית וכדו' הזכירו להם את הצעדים שננקטו כדי 

להבטיח את שלומם.

3. התמקדו בהווה

העתיד, בתקופת מלחמה לוטה בערפל, ולעיתים אף 
מדאיג. אנו זקוקים עכשיו לחוסן נפשי, לכן: עודדו את 
הילדים להתמקד ברגע ההווה במקום לדאוג לעתיד. 
הרגלים טובים, שגרה ופנאי, הם הפיתרון.  לכן: עזרו 
להם לשמור על שיגרה ככל שניתן, לקום כל בוקר 
באותה השעה, להתלבש, לארגן ולסדר את החדר, 
אם יש לימודים בבית הספר, נדרש לצאת וללמוד, אם 
הלימודים במרחב הקולי, אזי להתארגן בצורה מסודרת 
לשיעורים. לא לוותר על עזרה בבית וזו הזדמנות לעשות 
הרבה דברים בצורה משותפת, כמו: ניקיונות, בישול, 
אפייה, צביעת הבית, מיון ארונות וכל מיני התעסקויות.
ליזום ביחד עם הקטנים תפילות משותפות, אמירת 
תהילים, ולעסוק בפעילויות שהם נהנים. זו תקופה 
מורכבת, ונדרש להיות יצירתיים וגמישים. תשקפו 
לילדים מצב בטוח יותר ורגעים של נחת, אושר ושמחה 

בחיי היומיום שלהם.

4. תאפשרו תקשורת פתוחה

עודדו את הילדים לבטא את מחשבותיהם ופחדיהם 
בגלוי. ספקו להם מרחב בטוח לחלוק את דאגותיהם 
ולאמת את רגשותיהם. זה בסדר עכשיו לדאוג, לפחד, 
לחשוש וכו' אל תתנו למחשבות להציף אתכם, תאפשרו 
לעצמיכם ולילדים לשחרר, להביע ולשתף. למילים 
יש כוח ריפוי, ולאחר שהם שיתפו פחד, למדו אותם 

על נקודות מבט נוספות, ובפרט אמונה ובטחון בה'.
עזרו להם להבין שכולנו עכשיו מושפעים מהמלחמה, 

לכולנו יש רגשות של פחד, וזה בסדר לפחד ולחשוש.

5. תודה והודאה

רבי נתן מברסלב כותב כך: "כִיּ בֶאֱּמֶת אִם הָיוּ הַכלֹּ 
שׁוֹמְעִים לְקוֹל הַצַדִּיּקֵי אֱמֶת לֵילֵךְ בְדֶּרֶךְ זֶה, לְהַאֲמִין 
תָּמִיד בַּה' יִתְבָּרַךְ שֶׁהַכֹּל לְטוֹבָה, וְלִתֵּן שֶׁבַח וְהוֹדָיָה 
תָמִּיד לַה' יִתְבָרַּךְ בֵיּן בְטּוּבוֹ בֵיּן בְעָּקוּ כְמּוֹ שֶכָׁתּוּב "בַהּ' 
אֲהַלֵלּ דָבָּר בֵאּלֹקִים אֲהַלֵלּ דָבָּר", בְוַּדַאּי הָיוּ מִתְבַטְּלִּים 
כָלּ הַצָרּוֹת וְכָל הַגָלֻּיּוֹת לְגַמְרֵי וּכְבָר הָיְתָה גְאֻּלָהּ שְלֵׁמָה. 
)ליקוטי הלכות, הל' פריקה וטעינה הלכה ד' סעיף י"ד( למו"ר 

הרב שלום ארוש שליט"א יש על התודה ספר שלם 
"שעריו בתודה" לימדו בו.

6. עיסקו בפעילויות הרגעה

עודדו את הילדים לעסוק בפעילויות המקדמות 
הרפייה ומפחיתה מתח, כמו תרגילי נשימה עמוקה, 

או האזנה למוזיקה מרגיעה.

7. הגבלו את החשיפה למדיה

הגבילו את החשיפה של ילדים לחדשות, למידע לא 
מותאם או לתמונות גרפיות שעלולות להגביר את הפחד 
והחרדה שלהם. ילדים שונים ממבוגרים מאחר ואין 
להם עדיין חוסן נפשי. לכן ספקו מידע המתאים לגיל 
ולמצב הרגשי של כל ילד בנפרד וענו על שאלותיהם 

בכנות בכבוד וברגישות.

8. טיפוח קהילה תומכת

כולנו זקוקים לתמיכה בתקופה זו. עזרו לעצמיכם 
ולילדים להתחבר לחברים, לשכנים ולמשפחה, כן גם 
זו הרחוקה, במיוחד בשביל זה נועד הטלפון. עודדו 
אותם לחלוק את החוויות והרגשות שלהם עם אחרים 

שיכולים לספק הבנה ותמיכה.

9. למדו חוסן

ידי הדגשת  עזרו לילדים לפתח חוסן נפשי על 
החוזקות והיכולות שלהם. זה הזמן להעריך את הילדים 
כל אחד וכישוריו ומאמציו הוא. שתפו אותם בסיפורי 
הצלחה, גבורה ומעשים טובים לתועלת הכלל. למדו 
אותם כישורי-חיים ופתרון בעיות, עודדו חשיבה חיובית 
ואופטימיות. למדו אותם לעשות למען הזולת, להתנדב 
ולתרום. כאשר הם מתמודדים עם אתגרים, ולו הקטנים 

ביותר- החמיאו להם.

10. פנו לעזרה מקצועית במידת הצורך

בין אם אתם, או ילדיכם, מתקשה להתמודד עם המצב, 
נמצא בפחדים וחרדות, לא מאוזן וכדו' שיקלו לפנות 
לעזרה מקצועית מיועץ חינוכי או מטפל המתמחה 
בעבודה עם ילדים. זכרו, כל ילד הוא ייחודי, וחשוב 
להתאים את הטיפים הללו לצרכיו האישיים ולהבנה 
המתאימה לגילו. בתקופה זו, גם אני בע"ה נרתם, וניתן 
לחייג אלי לשיחת ייעוץ ללא תשלום בכל ימות השבוע.

בדיחות הדעת

נכנס לחנות בגדים, מודד חליפה  קמצן 
והמוכר אומר לו: "וואוו, עם החליפה הזו... אין 
עליך!", "כמה היא עולה?", שואל הקמצן. "אלף 
שקל", משיב המוכר. "צדקת", אומר הקמצן. 

"אין עליי"...

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 
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